
Názor: 5. Evangelikalismus neumírá, už je
mrtvý

Americký evangelikalismus je starý měch, který už dávno ztratil schopnost nést dobrou zprávu. A bez
této dobré zprávy už není co hlásat a není důvod k existenci evangelikalismu.

Názor

Evangelikalismus neumírá, už je mrtvý
Dávno předtím, než tu byl evangelikalismus, než tu vůbec bylo něco jako křesťanství, byla dobrá
zpráva.

Zatímco první Ježíšovi následovníci doslova zápasili s tím, co znamenalo to, že tento prorok z
Nazaretu byl ukřižován a vzkříšen, to, co bylo jasné, bylo, že jeho život znamenal dobrou zprávu pro
chudé, zbavené práva, marginalizované a utlačované.

Pro lidi jako oni, kteří žili a umírali pod nemilosrdnou vládou Caesarů.

Tato dobrá zpráva nebyla jen éterickou nadějí na posmrtný život. Byla to dobrá zpráva pro život tady
a teď na zemi stejně jako v nebi.

Starý řád věcí pominul. Chudí se stávali bohatými. Vězni byli propuštěni na svobodu. Království a
knížectví, která utlačovala svět, byla dobyta. Všechny věci se vytvářely nové a tito lidé, tito
následovníci Cesty byli pozváni do tohoto nového stvoření bez ohledu na to, kdo byli, odkud přišli,
jakým jazykem mluvili, jakého byli pohlaví nebo kolik peněz měli uložených na horší časy.

Chvíli trvalo, než se toto Slovo rozšířilo, ale jakmile se to stalo, toto otevřené pozvání k životu v
Božím království, tato dobrá zpráva, se rozšířila po celém světě jako lesní požár, pošlapávala hranice
skutečné i imaginární, když proměňovala životy těch, kteří řekli „ano“ Ježíšově cestě.
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Když se Ježíšova cesta spojila v křesťanství a křesťanství se nakonec připojilo k říši, byla následující
staletí méně inspirativní – mírně řečeno.

Království země se pomazala královstvím Božím, a dokonce ani po reformaci a protireformaci
nepřestali lidé Boží v páchání celé řady zvěrstev ve jménu Ježíše, která byla všechno jiné než dobrou
zprávou.

Tato historie patrně položila základy dnešního křesťanského stavu, zvláště evangelikalismu ve
Spojených státech, ale neučinila tento stav nevyhnutelným.

Za prvé, a to je velmi důležité si pamatovat, že evangelikalismus není křesťanství. To neznamená, že
evangelikálové nejsou křesťané. Spíše křesťanství není vyčerpáno tradicí a vírou evangelikalismu, jak
by si mnozí evangelikálové přáli věřit.

“Křesťanství existovalo dávno předtím, než existoval proud zvaný evangelikalismus, a
bude pokračovat dlouho poté, co tento proud vyschne.”

Křesťanství existovalo dávno předtím, než existoval proud zvaný evangelikalismus, a bude
pokračovat dlouho poté, co tento proud vyschne.

I nyní je mnoho těch, kteří bijí na poplach, že tento potok téměř vyschl. To samozřejmě není
překvapením pro nikoho zvenčí, kdo se dívá dovnitř, a kdo jasně vidí, že bílý americký
evangelikalismus se jednoduše neprovdal za impérium, ale nahradil Ježíše Trumpem a trumpismem
všechno, na čem opravdu záleží.

Což je důkaz, že evangelikalismus neumírá. Už je mrtvý.

Jistě, stále existuje spousta evangelikálních sborů, které se v neděli scházejí a budou se scházet i v
nadcházejících letech. Někteří dokonce uvítají nové členy, i když tito členové budou téměř jistě
přestupy z jiných sborů nebo ztracené ovce vracející se do ovčince.

Proč?

Protože není nikoho mimo evangelikální církev, nikoho, kdo vyrůstal mimo nedělní školu a
mimo strach z pekla, kdo by se ještě zajímal o to, co tato církev říká. A kdo by je mohl vinit?

Evangelikalismus jako tradice začal jako mnoho věcí s ušlechtilými úmysly. Byla tu dobrá zpráva,
kterou bylo třeba sdílet – že smrt nebyla posledním slovem a že život zde by mohl být žit jako život v
království Božím.

Nyní to porovnejme se „zprávami“, které lidé mimo evangelikalismus slyší vycházet z amerického
evangelikalismu bez ohledu na to, zda je Trumpovo jméno někdy uváděno:

Lidé, kteří milují nesprávné pohlaví, půjdou do pekla.
Lidé, kteří milují Boha nesprávným způsobem, půjdou do pekla.
Lidé se špatným pohlavím půjdou do pekla.
Lidé, kteří nevěří správnému seznamu doktrín, půjdou do pekla.
Ženy, které se odváží mluvit v kostele, půjdou do pekla.
Každý, kdo zpochybňuje Bibli, půjde do pekla.
Každý, kdo mluví o rasismu, je potížista a měl by být umlčen.
Každý, kdo je tak zoufalý, že uteče ze svého domova za šancí na lepší život v jiné zemi, je



zločinec, násilník, vrah nebo drogový dealer.
Každý, kdo vyznává jinou víru, je potenciální terorista a je odsouzen do pekla.
Každý, kdo je chudý, si za to může sám a měl by se z toho vyhrabat sám, místo aby se spoléhal
na pomoc druhých.
Lékařská péče je jen pro ty, kteří si ji mohou dovolit.
Naši planetu Zemi musíme zničit.

Seznam pokračuje dál a dál a dál. Jak může být něco z toho dobrou zprávou?

Proč byste se vlastně chtěli přidat ke skupině lidí, kteří takovým věcem věří?

Nyní, pokud se identifikujete jako evangelikál, možná křičíte: „Toto nejsem já! Ničemu z toho
nevěřím!” nebo „Ne můj sbor! To není naše zpráva!” Ale jde o to: Na tom nezáleží. Možná, že jste
výjimka, ale vaše vzdorovité výkřiky byly dávno přehlušeny množstvím jiných hlasů.

Ať už se jakákoli dobrá zpráva ještě stále drží v životě za křtitelnicí nebo ve společenském sále
věrného místního sboru, byla již dávno přehlušena chórem fanatismu, misogynie, xenofobie, rasismu
a nenávisti, které definují hlásání evangelia v Americe v očích lidí mimo církev.

“Pro ty zvenčí, kteří se dívají dovnitř, nepřicházejí z církve žádné dobré zprávy.”

Což je důkaz, že pocity nebo přesvědčení těch, kdo jsou uvnitř evangelikalismu, kteří mohou
nesouhlasit s výše uvedenými „zprávami“, jsou nakonec irelevantní.

Evangelikalismus je o hlásání poselství. Je to přímo v názvu: euangelion, řecké slovo pro „dobrou
zprávu“.

Pro ty zvenčí, kteří se dívají dovnitř, nepřicházejí z této církve žádné dobré zprávy. Nemají zájem
připojit se k těm, kteří se často jeví jako kult arogantních a bigotních lidí, kteří chtějí umlčet ženy,
ignorovat klima, předstírat, že rasismus neexistuje a každého, kdo s tím nesouhlasí, zatracovat do
pekla.

Na této zprávě není nic dobrého.

To je důkaz, že evangelikalismus neumírá. Už je mrtvý.

Protože už nemá žádné dobré zprávy k hlásání, alespoň žádné, které by bylo slyšet za vitrážemi
baptistických sborů.

To však neznamená, že křesťanství je mrtvé. V žádném případě. Existuje mnoho koutů křesťanství,
které vzkvétají mnoha zdravými a životodárnými způsoby, jak v Americe, tak po celém světě.

Ale americký evangelikalismus je starý měch, který už dávno ztratil schopnost nést dobrou zprávu. A
bez této dobré zprávy už není co hlásat a není důvod k existenci evangelikalismu.
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Vyjádřené názory jsou výhradně názory autora.

Pokud jste v článku zaznamenali chybu nebo překlep, dejte nám, prosím, vědět prostřednictvím
kontaktního formuláře. Děkujeme!

Můžete také navštívit naši facebookovou stránku Baptisté – Síť víry nebo facebookovou
skupinu Zpravodaj Baptisté – Síť víry
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